
Zápis z jednání Knihovní rady Univerzitní knihovny UPa dne 3. 7. 2003 
Přítomni: PhDr. Tomáš Jiránek, Ph. D., Ing. Olga Klápšťová,  

doc. Ing. Ivana Kraftová, CSc., doc. RNDr. Jaroslava Machalíková, CSc., 

prof.. Ing. Jiří Málek, DrSc.,  Mgr. Lenka Matušková, prof. Ing. Petr Mikulášek, CSc.,  

doc. Ing. Ilona Obršálová, CSc., Mgr. Iva Prochásková, doc. Ing. Ladislav Tichý, CSc. 

Omluveni: Ing. Alexander Chlaň 

 

V úvodu přivítal prorektor Málek členy KR, která poprvé zasedla v novém složení a představil členům 

z fakult ředitelku IC Ing. Olgu Klápšťovou. Další jednání probíhalo podle programu uvedeného na 

pozvánce. 

 

1. Návrh strategie zajišťování EIZ pro období příštích pěti let. 

Členové KR nevznesli k předloženému materiálu žádné významné připomínky, prof. Mikulášek 

zdůraznil nezbytnost zabezpečení EIZ pro řešení výzkumných záměrů a jako doklad informační 

připravenosti pro akreditaci či reakreditaci jednotlivých studijních programů. Členové KR schválili 

účast UPa v navrhovaných projektech v programu Program 1N : "Informační infrastruktura výzkumu", 

který bude vyhlášen na webové stránce MŠMT ČR dne 16.7.2003. Zatím nevyjasněnou zůstává 

otázka, z jakých prostředků bude moci vysoká škola tyto projekty spolufinancovat. Prorektor Málek 

bude diskutovat ve vedení univerzity varianty řešení. Zástupci jednotlivých fakult formulovali své 

priority takto: 

Fakulta chemicko-technologická 

Chemical Abstracts (varianty CA on CD nebo SciFinder – 1 současný přístup jsou přibližně stejně 

finančně náročné). V případě, že SciFinder nebude hrazen z projektu, bude koncem roku přijato 

rozhodnutí, která z variant bude zaplacena ze zdrojů UPa. Pro SciFinder to předpokládá uvolnění 

přístupu přes jednu IP adresu pro kterýkoliv PC v síti UPa v určeném časovém období. Možnost 

technologického řešení prověří Ing. Klápšťová. 

Web of Science 

Plné texty periodik prostřednictvím konsorciálního přístupu 
(především Elsevier prostřednictvím Science Direct a Wiley prostřednictvím Wiley- Interscience, 

rozšíření o nakladatelství Kluwer) 

 

Fakulta ekonomicko-správní 

Web of Science 

Plné texty periodik prostřednictvím konsorciálního přístupu 

(především Elsevier prostřednictvím Science Direct a rozšíření o nakladatelství Blackwell)  

Statistické databáze 

(ve variantě DSI Campus Solution, nebo minimálně OECD Statistical Compendium) 

 

Dopravní fakulta Jana Pernera 

Web of Science 

Plné texty periodik prostřednictvím konsorciálního přístupu 

(především Elsevier prostřednictvím Science Direct) 

Compendex a Inspec 

 

Fakulta humanitních studií 

Web of Science 

Literatura on-line 

Plné texty periodik prostřednictvím konsorciálního přístupu 

(především Elsevier prostřednictvím Science Direct 

EiFL 

Zástupci všech fakult se shodli na tom, že pro přístup do Web of Science preferují vstup přímo na 

server ISI před budováním českého zrcadla. Diskutovalo se také o tom, že průzkum provedený mezi 

učiteli na jednotlivých fakultách ukázal ve využívání zdrojů poměrně značné rezervy.   

 

 

http://www.msmt.cz/_DOMEK/default.asp?ARI=102330&CAI=2853


 

2. Optimalizace primárních informačních zdrojů s ohledem na tištěnou a elektronickou formu 

a stanovení priorit 

Význačná vydavatelství vědeckých periodik především v oblasti přírodních věd, inženýrství a 

informatiky mění koncepci své obchodní politiky. Základem předplatného se stává předplatné 

elektronické verze. K němu je možno za určité procento (obvykle 10-25%) dokoupit tištěnou verzi 

titulu. Tato politika je uplatňována především při konsorciálním přístupu. Některá vydavatelství (např. 

Elsevier http://www.info.sciencedirect.com/backfiles/ ) již dokončila budování digitálních archivů své 

kompletní produkce a nabízejí jejich prodej. 

Na UPa je proto třeba vypracovat (pro zahraniční periodika) 

 seznam prioritních periodik, nezbytných pro informační zabezpečení nosných výzkumných 

záměrů a studijních oborů, u nichž by kromě elektronického zpřístupnění  měl být budován i 

archiv tištěné verze (přístup do elektronického archivu předplacených ročníků trvale zajišťuje 

vydavatel) 

 seznam periodik nakupovaných pouze v elektronické podobě 

 seznam periodik nakupovaných pouze v tištěné podobě (např. v případě, že elektronická verze 

je dražší a periodikum je méně využívané) 

Zástupci jednotlivých fakult dodají podklady vedoucí knihovny do 30. 11. 2003. 

Ing. Klápšťová upozornila, že příklon k elektronickému zpřístupňování s sebou ponese vzrůstající 

nároky na rychlost a propustnost sítě. 

U periodik, kde se vzhledem k nižšímu využití neuvažuje o předplatném, by bylo výhodné využívat 

možnost stahování článků za přímou platbu, tj. systém pay-as-go. Tento systém je však většinou 

podmíněn používáním platební karty. Prorektor Málek tuto možnost na ekonomickém oddělení 

prověří. 

 

3. Úkoly UK pro nejbližší období 

Byla podepsána smlouva s firmou Sefira, spol. s r. o. na dodávku a zavedení automatizovaného 

knihovního systému nové generace. Realizace proběhne o prázdninách. Systém by měl být plně 

v provozu od začátku zimního semestru 2003/2004. 

Nemohla být zahájena realizace projektu terminálového serveru pro zpřístupnění informačních zdrojů 

na CD-ROM, protože ministerstvo dosud neuvolnilo peníze na schválený projekt z Fondu rozvoje 

vysokých škol. 

 

4. Různé 

Prof. Mikulášek ocenil pořádání výstav zahraniční literatury. Do fondu se tímto způsobem dostávají 

cenné a potřebné encyklopedie a monografie. 

Krátce se diskutovalo o elektronickém zpřístupňování Scientific Papers a disertačních prací.               

U disertačních prací se jako reálné jeví zpřístupnění bibliografického záznamu s abstraktem. Nicméně 

podle současného znění zákona č. 121/2000 Sb., o právu autorském náleží rozhodnutí o zpřístupnění 

autorovi práce. 

Vedoucí knihovny upozornila na fakt, že některé publikace vydávané univerzitou se do knihovny 

nedostávají. Bylo navrženo, aby byl tento problém řešen prostřednictvím edičního referenta UPa. 

Vedoucí knihovny dále požádala o spolupráci při zajišťování vstupních školení o fondech a službách 

knihovny pro studenty nastupujících prvních ročníků. 

Příští jednání KR se bude konat v prosinci 2003. 

 

 

Zapsala: Iva Prochásková                                             Schválil: prof. Ing. Jiří Málek, DrSc.         

 

http://www.info.sciencedirect.com/backfiles/

